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ну паливовмісних мас. Вони потребують замі
ни або ж суттєвого удосконалення. Останнім 
часом більш інтенсивно, ніж це очікувалося ра
ніше, в приміщеннях саркофагу накопичуєть
ся радіоактивний пил, що утворюється від роз
тріскування лавоподібних залишків палива та 
інших матеріалів. Зараз кількість такого пилу 
оцінюється приблизно в десять тонн, він дріб
нодисперсний і у випадку виходу за межі об'єк
та буде довго і небезпечно для оточення осі
дати на землю.

Небезпечним є і процес накопичення у 
приміщеннях «Укриття» радіоактивної води, 
кількість якої сягає кількох тисяч кубічних мет
рів. Від взаємодії з водою радіоактивність па
ливовмісних мас підвищується. Окрім того, в 
розвалах зруйнованого енергоблока є ризик

Саме так було зазначено у з ап рош ен- и 
ні, яке надіслали до редакці ї  газети 
«Вісник Чорнобиля» група управлін
ня проектом (План здійснення захо
дів на об'єкті  «Укриття» — SIP)  
від імені Національної  атомної  
енергогенеруючої  компані ї  «Енергоа-  
том», Міністерства палива і енергети
ки України та Європейського банку  
реконструкці ї  та розвитку.
Цей захід був продовженням семіна
ру промисловців у Києві,  присвяче
ного Плану SIP,  про який ми пові 
домляли раніше.  Однак ,  цього разу 
увага була прикута не лише 
до об'єкта «Укриття»,  безпосеред
ньо на місці якого беруть активну  
участь у проведенні  робіт на про
мисловому майданчику Чорнобиль
ської  АЕС. Отже,  День відкритих  
дверей дозволив промисловцям  
на власні очі побачити об'єкт  « У к 
риття» і місто Славутич та вникнути  
в їхні  проблеми,  про що, власне,  
і йдеться в матеріалі .

Про об'єкт «Укриття» вже писано-перепи- 
сано, але зайвий раз зупинитися на ньому не 
зашкодить, тим паче, що він і досі викликає нез
мінну зацікавленість і тривогу світового това
риства. І, певно, що недарма. Адже, як стверд
жують фахівці, в надрах «Укриття» знаходиться 
близько 200 тонн залишків ядерного палива. 
Через недоступність багатьох приміщень і ви
соких радіаційних полів до цього часу не можна 
визначити місцезнаходження всього палива. До 
того ж в об'єкті постійно проходять руйнівні 
процеси, старіють будівельні конструкції, а від
так, зростає небезпека їхнього обвалення.

З часом виходить із ладу, або функціонує 
на ресурсній межі, застаріле устаткування і 
системи, які контролюють різні параметри ста
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виникнення самопідтри- 
муваної ланцюгової реакції 
поділу в ядерному паливі.

За словами начальника 
об'єкта «Укриття» Валерія 
Купного, від цього зовні 
спокійного об'єкта можна 
очікувати всіляких небез
пек. Проте, щоб захистити 
людей та довкілля від впли
ву радіоактивних матеріа
лів, здійснюється поточна 
експлуатація «Укриття».

Для цього в об 'єкті 
встановлені системи конт

ролю паливовмісних мас 
«Шатро» та «Фініш». Для отри
мання додаткової інформації 
про них та про вихідні дані для 
розробки системи моні
торингу ядерної безпе
ки, в дослідну експлуа
тацію введено прототип 
цієї системи на основі 
устаткування Тихооке
анської північно-захід
ної національної лабо
раторії (PNNL, США). 
Модернізується штатна 
система пилоприду- 
шення, освоюються ра
ніше недоступні примі
щення саркофагу.

Втім, основа увага 
нині зосереджена на 
реалізації Плану здійс
нення заходів на об'єк
ті «Укриття» (SIP).

МАЛЕ МІСТО 
ВЕЛИКИХ 
МОЖЛИВОСТЕЙ

А тепер зупинюсь і 
на проблемах Славути
ча, в які прискіпливо 
вникали промисловці. А 
чому пріскіпливо, бо розумі
ють, що архіважливий для Ук
раїни план SIR який їм певною 
мірою доведеться реалізува
ти, ні яким чином не обмине 
спеціальну економічну зону 
«Славутич» і її жителів. Особ
ливо жителів, без досвіду і 
знань яких не можливо реалі
зувати жоден проект на тери
торії станції. Та, як відомо, зак
риття ЧАЕС зробило долю сла- 
вутчан невизначеною перед 
майбутнім, оскільки станція 
була єдиним моноутворюю- 
чим об'єктом міста. І не прос
то міста, а міста з 26-тисячним 
населенням, 9 тисяч з якого — 
діти. І що тепер на них чекає — 
невідомо. Відомо лише те, що 
будувався Славутич силами 
восьми колишніх радянських 
республік з урахуванням наці
онального колориту кожної. 
Тут є й естонський,і єревансь
кий, і талінський квартали. У 
місті працює чотири школи, 
дев'ять дитсадків, усі, до речі, 
з басейнами.

Також є спортивна база — 
п'ять фізкультурно-оздоров
чих комплексів площею 3600 
квадратних метрів, дитячо- 
юнацька спортивна школа, 
стадіон, спорткомплекс 
«Олімпійський», яхт-клуб, 
корти такої якості, що на них 
можна проводити міжнародні 
змагання.

Крім того, у Славутичі 
працює чудова школа мис
тецтв, подібної в Україні прос
то немає. І якщо у більшості 
малих міст нашої держави бу
динки піонерів, а нині — шко
лярів, здебільшого перетво
рюються на комерційні фірми, 
то тут і досі відчувається ат
мосфера творчості.

Взагалі, місто будувалося 
на дуже високому соціально
му рівні. І зрозуміло, що не 
потребувало будівництва 
промисловості, бо жило за ра
хунок станції.

За словами першого зас
тупника голови міськради Во
лодимира Жигала, 99,5 від
сотків товарної продукції, що 
виготовляють у місті, склада
ла продукція Чорнобильської 
АЕС, 89,9 відсотків надход

жень до місцевого бюджету 
складали відрахування станції 
і 71 відсоток населення пра
цює саме там.

— Тож після її закриття, — 
наголосив Володимир Кос
тянтинович, — Славутич втра
тив основну частину фінансо
вих ресурсів, які надходили у 
вигляді податків і прямих вит
рат на утримання життєво- 
важливих об'єктів, постала 
загроза безробіття... — Ска
жімо, вже найближчим часом 
нам необхідно створити 5993 
робочих місця. Якщо ширше, 
то зберегти соціальну інфрас
труктуру і економічний розви
ток Славутича. А це, як прави

ло, потребує значних коштів. 
Чого варта тільки заміна кому
нікацій, яким уже десять років! 
До того ж, треба забезпечити 
соціальні виплати населенню, 
організувати нормальний со
ціально-психологічний клімат 
у місті, залучити інвестиції і 
таке інше. Та головне не лише 
зберегти те, що вже створено, 
а й подбати про подальший 
розвиток.

Такої думки і Валентина 
Дернопих, директор Агентства 
з розвитку бізнесу в м. Славу
тичі. її Агентство активно зай
мається пошукам інвесторів, 
які б змогли розв'язати соці
альні проблеми славутчан. Та
кож надає повну інформацію 
про місцевих виробників для 
бажаючих співпрацювати, ор
ганізовує зустрічі з адміністра
цією міста, станції, допомагає 
з реєстрацією підприємств та 
організацій у спеціальній еко
номічній зоні.

— У нас втілюється дуже 
багато міжнародних проектів, 
які дають можливість розви
ватися місту, — зазначила Ва
лентина Дернопих. — Най
важливіший з них — SIP, бо він 
створює робочі місця.

— І це дійсно так, — пере
конувала мене Світлана Лінке- 
вич, провідний спеціаліст від
ділу зовнішніх зв'язків об'єкта 
«Укриття». — Доки існує план 
SIP, працівникам «Укриття» не 
загрожує безробіття, навпаки, 
їхня чисельність буде зроста
ти. Принаймні, до 2007 року, 
кінця реалізації проекту.

Крім того, як повідомила 
Світлана Лінкевич, Петербур
зький інститут ядерної фізики 
зацікавився фахівцями станції 
і запрошує десять чоловік до 
співпраці. А взагалі, Росія по
обіцяла працевлаштувати 200 
атомників. Щоправда, — це не 
вихід для майже шеститисяч
ного персоналу станції.

І все ж керівники спецзони 
«Славутич» дивляться з опти
мізмом у майбутнє. Вони впев
нені, що висококласні спеціа
лісти станції легко зможуть пе
ревчитися на інші спеціальнос
ті, тим паче, що їхній середній 
вік—  30 років. Однак, при всьо

му цьому є надто серйозний 
фактор, який ставить під сум
нів їхню упевненість. Середня 
заробітна плата на станції 700 
гривень, а на підприємствах 
вони будуть отримувати у кра
щому випадку 200. І ніяка ста
більно працююча спеціальна 
економічна зона з особливим 
правовим режимом і пільгами 
їм не допоможе.

Не зважаючи навіть на та
кі обставини, славутчани не 
впадають у відчай, все тішать 
себе тим, що двічі доля не має 
права знущатися над ними. 
Адже, як відомо, одного разу 
вони вже були евакуйовані із 
Прип'яті. Єдине у них прохан

ня, яке я почув на вули
цях Славутича, це підт
римка з боку тих, кому 
небайдужа доля свід
ків, учасників і виконав
ців історичної місії Ук
раїни в закритті Чорно
бильської АЕС.

Як показав час, не
байдужі знайшлися. 
Скажімо, Європейський 
Союз виділив 3,5 міль
йона євро для фінансу
вання заходів, які 
пом'якшили б соціальні 
наслідки закриття ЧАЕС 
шляхом створення аль
тернативних джерел 
працевлаштування.

Окрім цієї діяльнос
ті, виділив близько 60 
мільйонів євро на вив
чення, оцінку й мініміза
цію наслідків Чорно
бильської аварії, фінан
суючи понад 100 проек
тів з бюджетів програми 

Тасіс (програма здійснює фі
нансування грантів для пере
дачі «ноу-хау» з метою підт
римки процесу переходу до 
ринкової економіки демокра
тичного суспільства в нових 
незалежних державах), депар
таментів з питань науково-тех
нічних досліджень та екології. 
Таким чином було впровадже
но понад 80 дослідницьких 
проектів, які займалися вив
ченням наслідків аварії, що 
впливали на здоров'я людей і 
стан навколишнього середо
вища. Подібними проектами 
проводилися тестування еко
системи в Чорнобильській зо
ні з метою встановлення рівня 
радіоактивності в повітрі, грун
ті й у водоймищах навколо 
електростанції. Згодом розпо
чали роботу ще 20 проектів, які 
займалися перевіркою прак
тичного застосування попе
редніх результатів та відомос
тей, а також пошуком шляхів 
найліпшого розв'язання проб
леми забруднення.

Подальші дослідження 
проводилися з метою отри
мання практичної оцінки ста
ну грунту навколо чорнобиль
ського саркофагу, розробки 
механізму використання раді
оактивних відходів, відкриття 
інформаційних центрів на ви
падок аварій, а також пошуків 
шляхів розв'язання пробле
ми вторинних медичних нас
лідків катастрофи, промене
вої хвороби, якою хворіють 
славутчани.

В цілому з 1991 року прог
рамою Тасіс було асигновано 
близько 75 мільйонів євро на 
неядерні енергетичні проекти 
в Україні. Міжнародне співто
вариство розглядає це як од
ну із головних умов майбут
нього економічного розвитку 
в Україні.

Залишається сподівати
ся, що вітчизняні промислов
ці також зроблять свій внесок 
у майбутній розвиток україн
ської економіки шляхом убез
печення навколишнього сере
довища. Принаймні, виконан
ням плану SIP.

Володимир СОКОЛОВ, 
Славутич-Чорнобиль.


